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Referat af Hovedbestyrelsesmøde i Diabetesforeningen 
Tirsdag 1. marts 2022, kl. 16.00-20.15  
Sted: Diabetesforeningen, Stationsparken 24, st.tv., 2600 Glostrup 
________________________________________________________________________________________ 
 
Deltagere: 

Hovedbestyrelsen:  
Jørgen Andersen, Thomas Elgaard Larsen, John Arne Sørensen, Henning Thygesen, Malene Rasmussen, 
Amanda Pihl, Astrid Most og Sophie Hindkjær. 
 
Sekretariatet: 
Claus Richter, Ane Eggert Jackson, Bo Bachmann, Eva Tingkær, Sebastian Erbo Hoffmann, Tanja Thybo, Tina 
Langerskov Buchhave og Gitte Lippert (referent). 
 
Gæster under pkt. 3: 
Statsaut. revisorer Mikael Johansen og Sigurd Skov Nielsen, PwC  
Kritisk revisor Karl Aage Thesbjerg Jørgensen 
 
Afbud pga. sygdom:  
David Rasmussen og Per Jensen. 
 
________________________________________________________________________________________ 
 
1. Godkendelse af dagsorden (kl. 16.00-16.05) 
________________________________________________________________________________________ 

Med afsæt i Hovedbestyrelsens årshjul og seneste HB-møde var der udarbejdet dagsorden. 
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen godkendte dagsordenen. 
 
Bilag: 
Ingen. 
 

________________________________________________________________________________________ 
 

2. Opfølgning på Formandskabsmøde (kl. 16.05-16.10) 
________________________________________________________________________________________ 

Der havde været møde i Formandskabet 9. februar 2022.  
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen tog orienteringen til efterretning. 
 
Bilag: 
Referat af Formandskabsmøde 9. februar 2022. 
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________________________________________________________________________________________ 
 

3. Årsregnskab 2021 og revisionsprotokollat – status (kl. 16.10-17.05) 

________________________________________________________________________________________ 

Statsaut. revisor Mikael Johansen og Sigurd Skov Nielsen fra PwC gennemgik foreningens årsregnskab for 
2021 og tilhørende revisionsprotokollat. 
Foreningens kritiske revisor Karl Aage Thesbjerg Jørgensen deltog under dette punkt. 
 
Der henvises til revisionens præsentation, der medsendes referatet. 
 
Årsregnskab 2021 
Årets resultat blev et overskud på 9,1 mio. kr. Det positive resultat skyldtes primært et højt afkast på den 
investerede kapital. 
Der er påbegyndt afskrivning på immaterielle aktiver. 
Foreningens egenkapital består af 37 mio. kr. i frie midler og øremærkede midler på 44 mio. kr. – der 
hensættes 1 mio. kr. til strategien. 
 
Revisionsprotokollat 
Den udførte revision gav ikke anledning til bemærkninger af en sådan karakter, at det ville komme til udtryk i 
revisionspåtegningen af regnskabet. 
Årsregnskabet og Juridisk-kritisk revision og forvaltningsrevision forsynes med en ”blank” 
revisionspåtegning. 
 
Kritisk revisor 
Karl Aage Thesbjerg Jørgensen havde gennemgået foreningens regnskab 2021 med afsæt i kommissoriet for 
kritisk revisor. Det var hans opfattelse at foreningens økonomi administreres i overensstemmelse med 
foreningens formål, vedtægter og trufne beslutninger. Han takkede for en god og involverende proces og så 
frem til et godt samarbejde. 
 
PwC kommenterede på Hovedbestyrelsens udvalgte fokuspunkter omkring cybercrime og nøgletal.  
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen godkendte regnskab og revisionsprotokollat, der indstilles til godkendelse på 
Delegeretmødet 21. maj 2022. 
Hovedbestyrelsen drøfter fokuspunkter for regnskab 2022 i efteråret. 
 
Bilag: 
A: Årsregnskab 2021. 
B: Revisionsprotokollat 2021. 
C: Skriftligt notat fra foreningens kritiske revisor. 
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________________________________________________________________________________________ 

4. Strategi – status og beslutning (kl. 17.05-17.30) 
________________________________________________________________________________________ 

Strategi 2018-2021 - slutevaluering 
Sekretariatet fremlagde slutevaluering af strategi 2018-21 med fokus på de tre strategiske målsætninger; 
politisk indflydelse, antal medlemmer samt kendskab og sympati inkl. en vurdering af de opnåede resultater 
set i lyset af den store forandringsproces, foreningen har været igennem de seneste år. 
Evalueringen blev holdt kort for at bruge kræfterne på at se frem i stedet for tilbage.  
 
Strategi 2022-2025 - nulpunktsmåling 
Sekretariatet havde udarbejdet mål for den kommende strategiperiode og en nulpunktsmåling på udvalgte 
elementer.  
De strategiske mål og nulpunktsmåling blev mundtligt gennemgået på Hovedbestyrelsens møde.  
Tanken er, at målingen anvendes som udgangspunkt for den årlige afrapportering på den nye strategi til 
Hovedbestyrelsen. Den første afrapportering vil ske på HB-møde primo 2023. 
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen tog status på strategi 2018-2021 til efterretning og godkendte koncept for afrapportering 
på ny strategi 2021-2025. 
 
Bilag: 
A: Slutevaluering af Strategi 2018-21. 
B: Præsentation af nulpunktsmåling. 
 
________________________________________________________________________________________ 

 

5. God selskabsledelse – drøftelse (kl. 17.30-17.50) 

________________________________________________________________________________________ 

På baggrund af drøftelserne på HB-seminaret i november om god selskabsledelse havde sekretariatet udfyldt 
et såkaldt ”følg eller forklar” skema til en første gennemgang i Hovedbestyrelsen. Skemaet anvendes kun 
internt som et styringsværktøj for Hovedbestyrelsen. 
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen drøftede sekretariatets forslag til svar på skemaets anbefalinger og bidrog med relevante 
input. 
 
Bilag: 
Skema - Følg eller forklar.  
 
________________________________________________________________________________________ 

6. Sundhedsreformen – status (kl. 17.50-18.10) 
________________________________________________________________________________________ 

Regeringen vil indkalde til forhandlinger om sundhedsreform inden udgangen af 1. kvartal. Der tages afsæt i 
et udspil, som vil lægge sig i forlængelse af det udspil, regeringen præsenterede i oktober 2021 i forbindelse 
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med KRV21. Det vil derfor forventeligt tage afsæt i den geografiske og til dels sociale ulighed, der er i 
sundhed og med fokus på nærhospitaler.  
 
Partierne rundt om regeringen vil også løfte andre temaer ind – og der er en mulighed for at gøre det til 
kronikernes sundhedsreform.  Det forventes også at forebyggelse vil få plads.  
 
På møde med Sundhedsministeriet var følgende områder oppe: 

• Rekruttering af ansatte i sundhedssektoren 

• Nærhospitaler 

• Forebyggelse (alkohol og tobak, unge og bevægelse) 

• Patientforløb 

• Kvalitetsplaner 
 
Vores indspil: 

• Patientrettigheder og forløbsplaner 

• Kvalitetsmål  

• Forebyggelsesdagsordenen på børn og unge 

• Teknologi  
 
Sundhedsklynger: 
Klyngesamarbejdet er i høring ift. sammensætning, og de praktiserende læger er ikke tænkt med i klyngerne. 
Praksisplan- og Sundhedskoordinationsudvalg lægges sammen til ét sundhedssamarbejdsudvalg med to 
patientrepræsentanter. 
 
Nærhospitaler: 
Vores udfordring er, hvor behandleransvaret placeres og vigtigt, at der specialiseret behandling. 
Størstedelen af type 2-diabetikerne behandles i almen praksis.  
 
Der forventes en overordnet forløbsplan for kronisk syge. 
 
Medicintilskud: 
Vi har bidraget med to høringssvar og afventer nu afgørelsen fra Lægemiddelstyrelsen. Vi får den fortroligt 
to dage før, så vi kan være forberedte ift. vores medlemmer. 
 
Foretræde for Socialudvalget 
Jørgen og Claus havde foretræde for Social- og Ældreudvalget i januar omkring sensorbaserede 
glukosemålere med lyttende tilhørere. Servicelovens hjælpemiddelbekendtgørelse § 9 trænger til en 
opdatering, da sensorbaserede glukosemålere bør indgå på linje med alm. testmateriale.  
 
Teknologisagen 
Forsøgsordningen trækker ud, og med en målrettet indsats fra JAS og Ane på det seneste møde i det 
Nationale Diabetesnetværk blev det forhindret, at bevillingen blev ændret til et forskningsprojekt og 
medføre, at færre patienter vil få tildelt en sensor. Næste step er møde i sundhedsdirektørkredsen i 
regionerne 11. marts inden den endelige udmøntning af ordningen. 
 
Behandlingsrådet: 
Behandlingsrådet har nedsat et fagudvalg, der skal kigge på diabetesteknologi (Eva og David er med). Første 
møde afventer, da der skal udpeges en formand. 
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Det politiske spil: 
Vi kan frygte, at reformen ikke kommer før ved næste valg. Sundhed er et tema i danskernes bevidsthed og 
godt at gå på valg på.  
 
Krigen i Ukraine kan forsinke reformen. 
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen tog status til efterretning. 
 
Bilag: 
Ingen. 
 
________________________________________________________________________________________ 

7. Repræsentation i Diabetesforeningen – drøftelse (kl. 18.40-19.00) 
________________________________________________________________________________________ 

Hovedbestyrelsen havde i forbindelse med repræsentantskabsmødet i 2021 modtaget en opfordring til at se 
på repræsentationen i Repræsentantskabet dvs. antallet af delegerede.  
 
Problemstillingen er, at flere lokalforeninger er blevet sammenlagt – Diabetesforeningen har i alt 86 
lokalforeninger i dag. Sammenlægningen betyder, at der er færre delegerede i Repræsentantskabet, fordi de 
lokalforeninger, som er sammenlagte, kun har en delegeret jf. vedtægterne. Hertil kommer, at 
Diabetesforeningen ikke har personer til at repræsentere foreningen overfor f.eks. kommunen.   
 
Principielt har fremtidens repræsentation betydning for, hvordan foreningen skal være organiseret lokalt, 
hvor en model for delegerede kan understøtte sammenlægninger af lokalforeninger og en anden model kan 
understøtte genstart af nødlidende foreninger. 
 
Til brug for Hovedbestyrelses drøftelse havde sekretariatet beskrevet 4 modeller, der præsenterede både 
muligheder og begrænsninger. 

 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen havde en indledende drøftelse af de fire modeller ift. kommende forslag til 
vedtægtsjustering i 2023. Der arbejdes videre på de kommende møder: 
 
Maj 
HB-møde 20. maj – mere om organisering af sundhedsklynger og mulig foreningsstruktur 
Delegeretmøde 21. maj - input fra Ingerfair på frivilligområdet og tendenser 
 
HB-møde 28. september/ alternativt HB-seminar 
Videre drøftelse og konkretisering af forslag 
 
Sekretariatet udarbejder et oplæg til næste møde. 
 
Bilag:  
A: Henvendelse fra Lissi Rasmussen. 
B: Lokalforeninger overblik (baggrundsmateriale). 
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________________________________________________________________________________________ 

8. Delegeretmøde/årsmøde – beslutning (kl. 18.50-19.05) 
________________________________________________________________________________________ 

Delegeretmødet finder sted lørdag d. 21. maj 2022 og afholdes i Odeon, Odense.  
Der planlægges et årsmøde i september 2023 i København - dato og sted meldes ud på delegeretmødet. 
 
Opdateret program blev uddelt på mødet: 
 

Deltagere jf. vedtægternes § 10.2: 
Delegerede fra lokalforeninger, børnefamiliegrupper, ungegrupper og regionsudvalg.  
Kommuner med mere end 100.000 indbyggere udløser to delegerede, og kommuner med indbyggere over 
250.000 udløser tre delegerede. 
Sammenlagte lokalforeninger kan deltage med en delegeret + en gæst. 
 
Gæster: 
Hovedbestyrelsen kan invitere gæster til Delegeretmødet.  
 
I lighed med tidligere møder inviteres følgende: 

• Én ekstra fra hvert regionsudvalg                   

• Én ekstra fra hver ungegruppe                  

• Én ekstra fra hver børnefamiliegruppe        

• Diabetesrådets formand 

• Type 1 netværkene – én deltager pr. netværk 

• Æresmedlemmer  

• Statsautoriseret revisor 

• Kritisk revisor 

• Suppleanter til Hovedbestyrelsen 

• Mødeleder (advokat) 

• Sekretariatet 
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen godkendte oplæg til temadag, gæster og praktik på delegeretmødet 21. maj 2022. 
 
Bilag: 
Ingen. 
 
________________________________________________________________________________________ 

9. Meddelelser – orientering (kl. 19.15-19.45) 
________________________________________________________________________________________ 

Nordic Forum 2022 
Nordic Forum afholdes på Scandic CPH Strandpark fra torsdag d. 18. til lørdag d. 20. august 2022. 
 
Nordic Forum er et tilbagevendende samarbejde mellem diabetesforeningerne i de nordiske lande.  
Næste planlægningsmøde i Nordic Leadership Forum afholdes d. 2. maj kl. 12.00-13.30 digitalt med 
deltagelse af formand og direktør. 
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Konferencen vil i år have fokus på følgende fem emner: 

• Mental sundhed (herunder diabetesstress)  

• Post-corona (genstart af foreningerne)  

• Diabetesforeningernes rolle i fremtiden  

• Sensorbaserede glukosemålere  

• Medicintilskud 
 

Hovedbestyrelsen udpeger to deltagere udover formanden til Nordic Forum i august på HB-mødet 20. maj, 
hvor programmet ligger klar. 
 

 

Kampagne for folkeoplysning om type 2-diabetes, opsporing og forebyggelse 
Diabetesforeningen fik i december 2021 den til dato største fondsdonation i foreningens historie, da 
Sygeforsikring Danmark valgte at støtte vores projekt om folkeoplysning om type 2-diabetes, opsporing og 
forebyggelse med 5,0 mio. kr. Vi har efterfølgende fået bevilget 0,5 mio. kr. fra andre fonde og regner med 
at den totale projektstøtte vil beløbe sig til ca. 6,0 mio. kr.  

Projektet har fire hovedformål:  

1. at opspore danskere med uopdaget type 2-diabetes og motivere dem til at søge læge, så de kan 
komme i behandling, ændre livsstil og forebygge udvikling af alvorlige følgesygdomme 

2. at opspore danskere med prædiabetes og motivere dem til at søge læge, så de kan ændre livsstil og 
forebygge udvikling af type 2-diabetes og hjertekarsygdomme 

3. at opsporede personer får tilbud om støtte til livsstilsændringer  
4. at udbrede oplysning og viden om type 2-diabetes og følgesygdomme i den brede befolkning 

 
Målgruppen for kampagnen er mænd og kvinder med udiagnosticeret type 2-diabetes, prædiabetes samt de 
danskere over 45 år, som lever med usunde kostvaner og ikke dyrker regelmæssig motion. I alt ca. 1,0 mio. 
danskere. 
  
Vi rækker ud til målgruppen gennem en kampagne, som foldes ud på en række medier, heriblandt tv, radio, 
print og SoMe og via vores ’Sundhedsbus’, som vil besøge ca. 20 byer i Danmark og lave 
opsporingsaktiviteter, hvor der gennemføres risikotests og måles langtidsblodsukker. Vores ambition er at 
gennemføre ca. 220.000 risikotests i løbet af 12 måneder, og at kampagnen vil nå ca. 2,5 mio. danskere.   
 
TeamWalk 
Storslåede vandreoplevelser, nærvær, stærkt fællesskab og indsamling til fordel for diabetessagen. Det er 
ingredienserne i Diabetesforeningens nye landsdækkende motionsevent TeamWalk, der skal inspirere til et 
aktivt liv og samtidig støtte arbejdet for et godt liv med diabetes og en fremtid uden.  
Vandring er en motionsform, som har oplevet stor fremgang de seneste år og er blevet endnu mere populær 
under corona-epidemien. Nu inviterer vi danskerne til at blive en del af lokale vandrefællesskaber, der 
gennem foråret og sommeren vandrer sammen i de danske landskaber. Målet er at blive klar til finalen, som 
er en seks dage lang vandretur på Mallorca til september. Konceptet er kendt fra Team Rynkeby, og vi har 
her skiftet de dyre racercykler ud med vandresko- og stave og har som ambition at opbygge en 
tilbagevendende event, som sætter Danmark i bevægelse og rejser penge til diabetessagen. Vores mål er at 
få etableret 5 vandregrupper á ca. 25 personer i år, i alt 125 deltagere. Vi har pr. dags dato modtaget ca. 150 
ansøgninger om at komme med på TeamWalk og er lykkedes med at få nyhedsvært på TV2, Michael Kamber 
og professor Bente Klarlund som ambassadører for eventet. 
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Indsamlingsshow 2022 
Som bekendt lancerede vi i 2021 det første indsamlingsshow til fordel for diabetessagen, og der arbejdes p.t. 
på en gentagelse i 2022. NENT Group som står bag bl.a. TV3 og ViaPlay har tilkendegivet, at de er positive 
overfor en gentagelse af et nordisk indsamlingsshow med deltagelse af Danmark, Norge og Sverige. Planen 
er, at showet vil blive vist i forbindelse med Verdens Diabetes Dag d. 14. november 2022, og vi arbejder på at 
få optagelserne til at foregå i København, hvilket NENT Group er positivt indstillede overfor. Der er endnu 
ikke lukket en aftale, men det er forventningen, at en aftale om indsamlingsshow vil falde på plads inden d. 
1. juli 2022.   
 
 
Status på Spotted projektet  
Projektet SPOTTED - OpSPOring af Type To Diabetes - har til formål at belyse om det er omkostningseffektivt 
at screene nationalt for type 2-diabetes med en ny metode baseret på en måling af langtidsblodsukkeret 
(HbA1c). 
Metoden tillader, at deltagerne selv tager en blodprøve i eget hjem med et enkelt prik i fingeren og 
indsender den til analyse. Den enkelte kan se svaret fra prøven efter kort tid på www.sundhed.dk og 
www.minsundhedsplatform.dk. De, der har en HbA1c-værdi på eller over 48 mmol/mol, vil yderligere blive 
ringet op af en læge. 
Diabetesforeningen arbejder med to set-ups til udvælgelse af deltagere: 
 

a) I det første set-up udvælges deltagerne på baggrund af deres besvarelse af Diabetesforeningens 
spørgeskemabaserede risikotest for type 2-diabetes. Personer, der har høj til meget høj risiko for at 
have eller udvikle type 2-diabetes, kan få tilsendt prøvetagningsudstyr til deres hjemmeadresse. 
 
I dette set-up er alle 3F-medlemmer blevet inviteret til at besvare risikotesten via 3Fs nyhedsbrev og 
4000 3F-medlemmer i aldersgruppen 50+ har yderligere fået invitationen via en direkte mail.  
 
Derudover har foreningen i forbindelse med kampagnen på Verdens Diabetesdag inviteret alle 
interesserede til at besvare foreningens risikotest på Diabetesforeningens hjemmeside. 

 

Status d. 11. januar 2022. 

 

  Antal analyserede 
prøver  

Antal med HbA1c 
>47mmol/mol 

% 
  

3F nyhedsbrev 74 4 5,4 

3F direkte mail 48 3 6,3 

VDD 308 9 2,9 

Total 430 16 3,7 

Positivprocenten lå som forventet mellem 3 og 7%. 
 

 
b) I det andet setup udvælges 8.000 deltagerne ved et simpelt tilfældigt udtræk blandt personer i 

alderen 50 til 75 år, med bopæl i Region Sjælland, uden diagnosticeret diabetes og som ifølge 
laboratorieregistret ikke har fået målt deres HbA1c de sidste 2 år.  
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DBF har ansøgt sundhedsdatastyrelsen om et udtræk af populationen på baggrund af 
Laboratorieregistret LABKA og udlevering af kontaktoplysningerne herfor. Alle personer i udtrækket 
tilsendes prøvetagningsudstyr direkte til deres hjemmeadresse.  

 
Opdatering på tallene pr. 1. marts: 
686 personer har taget testen, hvoraf knap 5 % havde et for højt testresultat. 15 % har prædiabetes.  
Størst ”succes”-målgruppe er deltagere fra 3F over 50 år med testresultat over 7 %.  
Vi leverer stadig testkit via hjemmesiden, og der kommer mange bestillinger p.t.  
Spotted bliver også en del af sundhedsbussen. 

 
 
National konference om ulighed i sundhed 
Diabetesforeningen er medvært for en konference d. 16. maj sammen med Landdistrikternes Fællesråd, 
Center for Landdistriktsforskning ved SDU og UC Syd, som har fokus på ulighed i sundhed. Læs mere her: 
Sundhed i landdistrikterne: Kom til national konference om ulighed i sundhed (nemtilmeld.dk) 

 

Insulin 100 
100-året for den første succesfulde insulinbehandling skulle have været fejret den 23. januar 2022 ved et 
arrangement på Carlsberg akademiet. Desværre blev arrangementet aflyst grundet corona-restriktioner. Det 
er intentionen at finde en ny dato i 2022. Gæstelisten er fortrinsvis personer med diabetes, der har gjort en 
indsats for diabetessagen.  

 

Diabetesrådet – status 
I 2021 var der ikke planlagt fysiske møder i Diabetesforeningen i første halvår pga. corona, og det planlagte 
fysiske møde i efteråret blev også aflyst grundet restriktioner. Der er planlagt et fysisk møde 20. april 2022. 
Emnet vil blive input til Diabetesforeningens nye forskningsstrategi og egne forskningsprojekter, herunder 
Spotted.  
Se endvidere vedlagte bilag over brug af rådets medlemmer i 2020-21 (Bilag) 
 
 
Introduktionskurser i Diabetesforeningen 
Introduktionskurser blandt Diabetesforeningens frivillige er besluttet afviklet to gange årligt og et enkelt 

digitalt. Diabetesforeningens frivillige varetager mange forskellige roller såsom motivationsgrupper, 

mentorordninger, aktivitetsledere eller bestyrelsesaktiviteter. Vi forsøger derfor at tilpasse vores kurser, så 

de er målrettet de bestemte aktiviteter samtidig med, at de får en generel info om det at være frivillig i 

foreningen.  

 

Medlemmer afvikler introkurser for foreningens frivillige på følgende måder: 

• 1 introkursus for nye bestyrelser 

• 1 introkursus for mentorer 

• 3 uddannelses-kurser for nye motivationsgruppeinstruktører (hvoraf de første er introducerende) 

• 2 kasserer-kurser 

 

Introduktion til foreningen samles omkring den enkelte aktivitet for at holde kursus-aktiviteten nede for 

frivillige. Derudover arbejdes der på at udvikle en e-læringsplatform, hvor frivillige kan få basale kurser, som 

de kan genbesøge ved behov.  

https://landdistrikterne.nemtilmeld.dk/30/
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Ny medlemsportal 
Bestyrelsesaktive i Diabetesforeningen har fået et nyt værktøj til rådighed – en ny medlemsportal.  
Tidligere har frivillige fået tilsendt en medlemsliste hvert kvartal med et overblik over lokale medlemmer i 
deres kommune. Ulempen ved denne var, at medlemslisten var forældet, så snart den blev trukket, da der 
hele tiden sker ændringer blandt medlemmerne - ind- og udmeldinger samt dødsfald. Med den nye 
medlemsportal kan frivillige nu trække en liste pr. dags dato, når de har de brug for listen. Medlemsportalen 
følger lokalforeningernes lokale diabetes-mail og kode. 
 

 

Genstart af foreningslivet – øget fokus på lokale besøg 
Som en del af foreningens fokus på genstart af foreningslivet vil der fremadrettet være en øget lokal 
tilstedeværelse. Genstart af foreningslivet handler i høj grad om motivation, inspiration og et fokus på, 
hvorfor og hvordan lokale bidrager til at gøre en forskel for foreningens medlemmer.  
Derfor vil medarbejdere fra medlemsafdelingen fremadrettet have fokus på at besøge lokalforeninger og 
regionale bestyrelser med inspirationsmateriale og en dialog om, hvordan de kan udvikle sig lokalt.  
Der er blandt andet planlagt en større tur landet rundt i uge 18 samt løbende ad hoc besøg hos 
lokalforeninger og regionale grupper.  
 

 

Status på lokalforeninger 
Overblik pr. 31. januar 2022.  
Bilag. 
 
 
Overblik over repræsentation i DH 
Overblik over repræsentation i DH og Handicapråd.  
DH har valgt, at det kun er formandens kontaktinformationer, som står på de lokale hjemmesider. Det 
skyldes primært hensynet til GDPR, da det ikke er muligt at opretholde de nødvendige samtykker. 
Overblik over repræsentation i Danske Patienters regi blev uddelt. 
Bilag. 
 
 
Regionsmøder – status  
Midtjylland: 7. februar 2022, kl. 17.00-21.00 i Medborgerhuset, Silkeborg  
HB – Jørgen  
Sekretariat - Tina Buchhave 
 
Nordjylland: 5. marts 2022, kl. 09.30-16.00 på Scandic Aalborg Ø.  
HB – Henning og Jørgen 
Sekretariat - Ane Eggert og Tina Buchhave (oplæg) 
 
Syddanmark: 13. marts 2022, kl. 09.30-14.00 på Severin, Middelfart 
HB – JAS, Jørgen, Thomas og Astrid 
Sekretariat – Tina Buchhave og Julie Jakobsen 
 
Hovedstaden: 26. marts 2022, kl. 09.00-14.00 på Scandic Glostrup 
HB – Thomas 
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Sekretariat – Claus Richter og Tina Buchhave 
 
Sjælland: 3. april 2022, kl. 09.30 på Smålandshavets kursus- og konferencecenter, Karrebæksminde 
HB – Malene 
Sekretariat – Claus Richter 
 
 
Evaluering af kurser 2021 
Der blev afholdt ni kurser for børn og voksne i 2021 med i alt 280 deltagere. Der var stor tilfredshed med 
kursernes indhold og afvikling. 
Bilag: Evaluering af medlemskurser 2021.  
 
 
Diabetesforeningens medlemskurser 2022 
Der afholdes i år ni kurser for børn og voksne. 
Bilag: Oversigt over medlemskurser.  
 
 

Afslutning af den nationale handlingsplan for diabetes 
Den nationale handlingsplan for diabetes er udløbet, og Sundhedsstyrelsen (SST) har lavet en afsluttende 
status, som er vedlagt i bilag. Der har ikke været afsæt penge til, at SST kunne lave en samlet evaluering. Den 
nationale handlingsplan blev drøftet på det seneste møde i det nationale diabetesnetværk d. 10. februar.   
Af resultater kan nævnes: Tildeling af sensorbaserede glukosemålere til børn og unge fortsætter. 
Familieuniverset/Mit barn fortsætter, og der er udviklet forskellige videoer om diabetes i et samarbejde 
mellem Vidensbroprojektet og Helbredsprofilen. 
Bilag: Status diabeteshandlingsplan. 
 
 
Evaluering af regionråds- og kommunalvalgsindsatsen i 2021 
Diabetesforeningen har i perioden op til kommunal- og regionsrådsvalget haft til mål at få sat diabetes og 
forebyggelse af følgesygdomme på dagsordenen blandt de kommunale og regionale spidskandidater i 
samarbejde med de frivillige.  
Det har været ud fra devisen ’hjælp til selvhjælp’, hvor har der været fokus på, at det skulle være de frivillige, 
der løftede indsatsen på baggrund af materiale og kurser udarbejdet af sekretariatet. 

I 2021 har valgindsatsen ressourcemæssigt fyldt cirka 35 % af et årsværk på tværs af flere afdelinger fra 
februar-november 2021.  

Valgindsatsen har bestået af følgende materiale/aktiviteter: 

• En række værktøjer til de frivillige: 
o To lokalpolitiske mærkesager (teknologi og patientuddannelse) 
o Fem regionale dokumenter med tal på diabetes og opmærksomhedspunkter til regionens 

kommuner  
o Selvhjælpsværktøjer (Sådan skriver du et læserbrev, sådan afholder du en paneldebat og sådan 

bruger du sociale medier) 

• En kampagnehjemmeside med overblik over mærkesager og materiale til selvhjælp 
(https://diabetes.dk/politik/fokusomrader/valg-2021)  

• Et kursus i lokalpolitisk interessevaretagelse for de frivillige afholdt i maj 

• En online forsamling, hvor de frivillige kunne spare med/og inspirere hinanden afholdt i september 

https://diabetes.dk/politik/fokusomrader/valg-2021
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• Materialepakke med tal på diabetes og Diabetesforeningens mærkesager til spidskandidater i kommuner 
og regioner 

• Direktøren har i foråret 2021 afholdt møder med alle regionrådsformænd og har inviteret til nye møder i 
første kvartal af 2022 

• Der er sendt lykønskningsmail til (ny)valgte politikere i regionerne med opmærksomhedspunkter til 
diabetesbehandlingen i regionerne 

• Der er udarbejdet en skabelon til en lykønskningsmail, som de frivillige kan sende til (ny)valgte politikere 
i kommunen samt tilbud om hjælp til at indsætte lokale tal på diabetes 

• En mediekampagne med regionale/lokale historier om de to mærkesager 
 
Hvad synes de frivillige om indsatsen?  

Sekretariatet har sendt et evalueringsskema ud til alle formænd for lokalforeninger, regionsudvalg og 
familie-/ungegrupper. I alt har 42 svaret på evalueringsskemaet, hvilket giver en svarprocent på 45 %.  

Evalueringen viser, at: 

• Ni (21%) deltog ved kurset i lokalpolitisk interessevaretagelse i maj, hvoraf  
o Syv (78 %) oplevede, at de fik inspiration til det videre lokalpolitiske arbejde 
o Og fem (55 %) oplevede, at de fik konkrete værktøjer til det lokalpolitiske arbejde.  

• 12 (28 %) har kendskab til mærkesagsnotaterne, men størstedelen oplevede ikke, at de havde værdi eller 
blev anvendt i deres lokalpolitiske arbejde 

• 15 (36 %) har kendskab til faktaarkene ”Fakta om diabetes i Region X”, hvoraf halvdelen oplevede, at 
faktaarkene havde værdi i deres lokalpolitiske arbejde, mens den anden halvdel ikke oplevede 
faktaarkene værdifulde  

• Det mest kendte notat er postnummerlotteriet, som 29 (69 %) kendte til. Her oplever 17 (59 %), at 
notatet har skabt værdi i deres lokalpolitiske arbejde 

• Aktiviteter med henblik på at få diabetes på den lokalpolitiske dagsorden i valgperioden: 
o tre har skrevet et læserbrev eller debatindlæg  
o fem har afholdt et dialogmøde eller en paneldebat, hvoraf to har benyttet vores guide 
o 10 har benyttet Facebook og Twitter, hvoraf to har benyttet vores guide 

• ”Sekretariatet har gjort det helt OK, og det bedste i en del år” (kommentar fra frivillig i evalueringen) 

Læring til næste valgindsats: 

Selvom der både er brugt en del ressourcer på at rekruttere frivillige til kurserne samt på udvikling af 
værktøjer og materialer, er der kun få, der har deltaget og/eller benyttet materialerne. Valgindsatsen er 
ressourcekrævende, og ved næste valgperiode kan vi med fordel i højere grad opfordre regionsudvalgene til 
at aktivt at støtte og afholde politiske arrangementer og -aktiviteter i samarbejde med lokalforeningerne. 
 
Ved generalforsamlingen gav flere frivillige også udtryk for, at postnummerlotteriet er et godt, visuelt 
redskab, der med et klart budskab kunne udleveres til lokale politikere. Ved næste valgperiode kan vi med 
fordel igen fokusere på at udarbejde en benchmark, hvorpå kommunerne visuelt kan sammenlignes.  
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________________________________________________________________________________________ 

10. Eventuelt (kl. 19.45-19.55) 
________________________________________________________________________________________ 

Møder med Steno centrene 
Opfordring til at inddrage regionsudvalgene i mødeforberedelsen ift. relevante input, da de har den daglige 
kontakt til centrene.  
 

Krigen i Ukraine 
Vi er i dialog med den ukrainske diabetesforening, Novo Nordisk og Dansk Røde Kors.  
Meldingen er, at vi ikke kan gøre noget lige nu. Novo Nordisk har tilbudt at distribuere insulin, når det er 
muligt. 
Vi har deltaget i digitalt møde d.d. med repræsentanter fra IDF, WHO, sundhedsindustrien med flere. 
Situationen følges tæt, da den kan ændre karakter over tid. 
 
 
Jørgens kommende møder 
Frederikshavn lokalforening 
Bornholms lokalforening 
Silkeborg lokalforening 
Børnefamiliegruppen Midtjylland 
Transportminister Trine Bramsen   
 
Thomas er trådt ind i Nordsjællands Hospitals Brugerråd. 

 
________________________________________________________________________________________ 

11. Næste møde (kl. 19.55-20.00) 
________________________________________________________________________________________ 

Næste møde i Hovedbestyrelsen er fredag 20. maj 2022, kl. 16.00-20.00 i Odense (ODEON). 
Delegeretmøde afholdes lørdag 21. maj 2022. 
 
________________________________________________________________________________________ 

12. Hovedbestyrelsens kvarter (kl. 20.00-20.15) 
________________________________________________________________________________________ 


